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جابجايي بار در شبکه ريلي
 25 درصد افزايش يافت

مدير عامل شرکت راه آهن گفت: 
ميزان جابجايي بار توس��ط شبکه 
ريلي کشور سال گذشته با بيش از 
25 درصد افزايش به30.3 ميليون 
تن بر کيلومتر رس��يد. به گزارش 
ايرنا، س��عيد محمدزاده افزود: در 

س��ال 93 تا 95 ميزان جابجايي بار توس��ط ش��بکه ريلي 22.5 
ميليون تن بر کيلومتر بود اما در پايان س��ال گذش��ته به بيش از 
30.3 ميليون تن بر کيلومتر رسيد. معاون وزير راه وشهرسازي 
اظه��ار داش��ت: اي��ن آمار نباي��د ما را از اهدافمان ب��از دار؛ بايد 
اث��ر بخش��ي راه آهن را در حم��ل بار افزايش دهيم. مديرعامل 
شرکت راه آهن با بيان اينکه در تجاري سازي بايد حقوق بخش 
خصوصي محترم شمرده شود، خواستار توجه ويژه به موضوع 
اقتصاد مقاومتي و برنامه ريزي با هدف تاب آوري و اس��تقامت 
اقتصادي بيشتر کشور شد. وي اظهار داشت: اتمام و بهره برداري 
از بسياري از پروژه هاي ريلي در سال هاي اخير که از سال هاي 
گذشته آغاز شده بود، نشان دهنده خواسته راه آهن براي تغيير 
رو به جلو است و اگر در اين زمينه تلاش بيشتري داشته باشيم، 

مي توانيم آينده بهتري را براي راه آهن رقم بزنيم. 

وقفه چهارساعته فعاليت فرودگاه امام
 در 14 خرداد

محمود فتوحي، معاون امور فرودگاه ش��رکت ش��هر فرودگاهي 
امام خميني )ره(، با اشاره به تعطيلات گفت: فعاليت فرودگاهي 
بدون وقفه انجام مي ش��ود و تنها در 14 خرداد به احترام امام 
راحل فعاليت فرودگاه از ساعت 16 الي 20 متوقف مي شود. به 
گزارش وزارت راه و شهرسازي، فتوحي اظهار داشت: اين وقفه 
چهار ساعته پيشتر از طريق نوتم هاي بين المللي به ايرلاين ها 
اعلام و برنامه ريزي هاي لازم براي تغيير ساعت پروازها انجام 
ش��ده اس��ت. وي افزود: ايرلاين ها اطلاع رس��اني هاي لازم را 
به مس��افران انجام داده اند. معاونت امور ش��هري شرکت شهر 
فرودگاه��ي ام��ام خميني )ره( درباره دسترس��ي به فرودگاه در 
ايام تعطيل گفت: در تعطيلات پيش رو، حمل ونقل مس��افران 
از ف��رودگاه ب��ه ش��هر و از ش��هر به ف��رودگاه طبق روال عادي 
انجام خواهد ش��د. وي افزود: در اين مدت تاکس��ي هاي ش��هر 
فرودگاه��ي ک��ه بار اصلي حمل ونقل ش��هري مس��افران را به 
دوش مي کش��ند، مانن��د قب��ل در فرودگاه حاض��ر خواهند بود. 
همچني��ن مت��رو نيز طبق برنامه هاي قبلي به خدمت رس��اني 
ب��ه مس��افران مي پردازد. فتوح��ي ادامه داد: طبق اعلام مراجع 
ذي ربط، محدوديت ترافيکي در اين ايام وجود نخواهد داشت 
و مس��افران مي توانند از مس��يرهاي منتهي به شهر فرودگاهي 

براي دسترسي به فرودگاه استفاده کنند.

خبر خوش براي کاميون داران
و  راه��داري  س��ازمان  رئي��س 
حمل ونقل جاده اي جرئيات تامين 
لاس��تيک مورد نياز کاميون داران 
را تشريح کرد. به گزارش تسنيم، 
عبدالهاش��م حسن نياباش��اره به 
وضعي��ت پيگيري ه��اي صورت 

گرفت��ه توس��ط س��ازمان راه��داري براي تس��هيل ش��رايط و 
پاس��خگويي ب��ه خواس��ته هاي کاميون داران، اظه��ار کرد: در 
نامه اي به معاون اول رئيس جمهوري به منظور تشريح وضعيت 
اعتصاب رانندگان کاميون و خواسته هاي آن ها، مسئله واردات 
مستقيم و بدون واسطه لاستيک و لوازم يدکي پرمصرف از سوي 
صنف نيز مطرح شد. وي افزود: خوشبختانه تصميمات مطلوبي 
در زمينه تأمين لاستيک مورد نياز رانندگان اتخاذ و مقرر شد؛ 
طبق ابلاغيه وزارت صنعت، نمايندگي هاي مجاز بر اساس نياز 
بخش حمل ونقل بايد با قيمت مصوب و بدون واسطه لاستيک 
را عرضه کنند که انتظار مي رود از هفته آينده عملياتي شود. وي 
از پيگيري موضوع تأمين لوازم يدکي پرمصرف با ارسال نامه اي 
به وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد و گفت: س��ازمان به 
جد اين مسئله را پيگيري مي کند و قرار است پيرو نامه ارسالي 
به وزارتخانه »صمت« جلسه اي در اين خصوص برگزار شود. 
حسن نيا با اشاره به اين نکته که طبق آمار به دست آمده وضعت 
حمل بار به نسبت روزهاي قبل در حد قابل توجهي بهبود يافته 
است يادآور شد: حمل ونقل کالا در ماه مبارک رمضان نسبت 

به ساير ايام سال با کاهش مواجه است.

انجام لکه گيري  محور قزوين– تهران
 مديرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان قزوين گفت: 
راهداري استان درخصوص اعزام زائران حرم مطهر امام خميني 
)ره( اقدام��ات لازم را ب��ه عمل آورده اس��ت. به گزارش وزارت 
راه و شهرس��ازي، افش��ين پيرنون، مديرکل راهداري و حمل و 
نقل جاده اي استان قزوين درخصوص اقدامات صورت گرفته 
براي اعزام زائران به مرقد بنيانگذار جمهوري اسلامي در سالگرد 
ارتحال امام راحل اظهار داشت: در اين خصوص هماهنگي هاي 
لازم با انجمن هاي صنفي و شرکت ها براي تامين اتوبوس بابت 
اعزام زائران حرم امام خميني )ره( انجام گرفته است. وي افزود: 
در همين زمينه همچنين در تمامي محورها گشت هاي راهداري 
فعال اس��ت و عوامل راهداري در طول مس��ير حضور داش��ته تا 
در صورت هرگونه مشکل آماده ارائه سرويس باشند. مديرکل 
راهداري و حمل و نقل جاده اي استان قزوين درخصوص ديگر 
اقدامات صورت گرفته در اين روز گفت: لکه گيري، خط کشي ها 
و اقدامات اميني در تمام مس��ير به س��مت تهران صورت گرفته 
اس��ت تا با نظارت کامل مش��کلي از اين بابت زائران حرم امام 
راحل نداش��ته باش��ند و س��فري ايمن را سپري کنند. وي ادامه 
داد: در استان مشکلي براي اعزام مسافران به حرم امام خميني 
)ره( نداش��ته و در حال حاضر 220 دس��تگاه اتوبوس آماده ارائه 

سرويس به زائران هستند.

ممنوعيت پيش فروش آپارتمان در روسيه
فروش مسکن در مرحله ساخت و ساز در روسيه ممنوع مي شود. 
به گزارش ايسنا از وستي، ولاديمير پوتين، رئيس جمهور روسيه 
فرماني را به اجرا خواهد گذاش��ت تا س��ازندگان آپارتمان هاي 
تجاري و مسکوني در اين کشور، تنها در صورت اتمام پروژه هاي 
خود امکان فروش آنرا داشته باشند. اين قانون به جهت حمايت 
از مصرف کنندگان تهيه ش��ده تا جلوي س��ودجويي سازندگان 
مس��کن در روس��يه که علاوه بر اس��تفاده از سرمايه خريداران، 
از وام هاي بلندمدت بانکي نيز بهره مند مي ش��ود، گرفته ش��ود. 
برخي از س��ازندگان آپارتمان در روس��يه علي رغم دادن تعهد 
براي انجام پروژه هاي خود در کمتر از يک س��ال، بيش از ۸0 
درصد از مبلغ واحد آپارتماني را از مش��تريان دريافت مي کنند 
و گاه��ي ت��ا دو س��ال نيز به تعهد خود عم��ل نمي کنند. اجراي 
اين قانون با مخالفت شرکت هاي انبوه ساز روسي مواجه شده 
و رايزني هايي با مقامات دولتي اين کش��ور در جريان اس��ت اما 
رئي��س جمهور روس��يه از تصمي��م قطعي خود براي اجراي آن 

خبر داده است.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مس�کن: بازار مس��کن در ش��رايطي وارد 
فص��ل نق��ل و انتقال ه��ا و رونق خريد و اجاره ش��ده 
اس��ت ک��ه انتظ��ار مي رود با توجه ب��ه آغاز پرداخت 
تس��هيلات از محل صندوق پس انداز مس��کن يکم 
و کاهش نرخ سود آن و نيز تسهيل شرايط پرداخت 
وام از محل اوراق حق تقدم، ش��هروندان بيش��تري 
ب��راي خري��د خانه به بازار مراجعه کنند. اين در حالي 
است که با وجود افزايش قابل توجه قيمت خانه در 
ماه ها اخير، مشاوران املاک از پديده انصراف دقيقه 
نودي فروش��ندگان خبر مي دهند زيرا از اين هراس 
دارن��د ک��ه قيمت ها در هفته ها و ماه هاي آتي رش��د 
بيش��تري داش��ته باشد و آنها از اين بابت زيان کنند. 
اين انتظار براي احتمال افزايش قيمت مس��کن در 
حالي در ميان برخي از فروش��ندگان ايجاد ش��ده که 
روز گذشته خبرگزاري ايسنا گزارش داده که براساس 
يک نظرس��نجي انجام گرفته از شهروندان تهراني، 
نش��ان مي ده��د 54 درصد آنه��ا معتقدند رونق بازار 
مس��کن در نيمه دوم س��ال جاري فروکش مي کند و 
رش��د قيمت ها حداقل 10 درصد کاهش مي يابد. در 
شرايط معمول پس از اينکه نمايندگان دفاتر مشاوران 
املاک واحدهاي مسکوني را در مناطق مختلف شهر 
به رويت خريداران مي رسانند و متقاضي ملک را پسند 
مي کند، خريدار و فروشنده براي امضاي مبايعه نامه 
در زم��ان مش��خصي در بنگاه هاي معاملات ملکي 
حضور مي يابند اما در شرايط کنوني بازار فروشندگان 
حاضر به امضاي قرارداد نمي شوند و از تصميم فروش 
در لحظات آخر منصرف مي ش��وند. آمارها نش��ان 
مي دهد 75 هزار و 945 مبايعه نامه در ارديبهش��ت 
ماه امس��ال در دفاتر مش��اوران املاک سراسر کشور 
ثبت شد که در مقايسه با مدت مشابه پارسال، بيش 
از 33 درصد رشد نشان مي دهد زيرا در ارديبهشت ماه 
پارس��ال در مجموع 56 هزار و 991 مبايعه نامه به 
ثبت رسيده بود. با اين حساب به نظر مي رسد که در 
ماه هاي اخير عرضه مس��کن به بازار کم ش��ده اما در 
مقابل تقاضا براي خريد رو به افزايش نهاده اس��ت؛ 
نتيجه اينکه قيمت ها در بازار روند رو به رش��د خود 

را آغاز کرده است.

قيمت مسکن در يک ماه به اندازه يکسال تکان  ���
خورد

در همي��ن حال دبير کانون سراس��ري انبوه س��ازان 
مسکن مي گويد؛ افزايش قيمت ها در بازار مسکن در 
يک ماهه به اندازه يک سال و حتي بيشتر بوده و اين 
موضوع به دليل تلاطمي اس��ت که افزايش نرخ ارز 
در بازار مس��کن ايجاد کرده اس��ت. فرشيد پورحاجت 
در گفتگو با ايس��نا، اظهار کرد: از س��ال گذشته و پس 
از دوران پنج س��اله رکود، ش��اهد آن هستيم که بازار 
مسکن در کشور رشد داشته و مجددا رونق پيدا کرده 
است. پيش بيني هاي انجام گرفته در خصوص آنکه از 
نيمه دوم سال 96 بازار از رکود خارج شود، محقق شد 
و تقريبا وارد يک رونق منطقي ش��ده ايم. وي افزود: 
نوسانات ارزي و کاهش ارزش پولي کشور که ابتداي 

سال 97 رخ داد باعث شد تا بازار مسکن دچار تلاطم 
شود و سير افزايشي در بازار مسکن به وجود آيد.

دبير کانون سراس��ري انبوه س��ازان مسکن تصريح 
کرد: افزايش افسار گسيخته قيمت دلار و نرخ ارز در 
بازار، تبعاتي را براي بازار مسکن داشت به شکلي که 
اکنون ش��اهد يک رش��د غيرمتعارف در بحث قيمت 
مسکن هستيم. پورحاجت بيان کرد: وقتي که در يک 
ماه حدود 9 درصد افزايش قيمت مس��کن مش��اهده 
مي ش��ود، يعني افزايش غيرطبيعي است. هيچوقت 
شاهد آن نبوده ايم که بازار مسکن در يک ماه حدود 9 
درصد افزايش قيمت داشته باشد اما اکنون با نوسانات 
قيمت ارز با اين موضوع مواجه ش��ده ايم. وي با بيان 
اينکه افزايش قيمت يک ساله بازار مسکن نيز هيچگاه 
در اين حد نبوده، ادامه داد: افزايش قيمت ها در بازار 

مسکن در يک ماهه به اندازه يک سال و حتي بيشتر 
بوده و اين موضوع به دليل تلاطمي است که افزايش 

نرخ ارز در بازار مسکن ايجاد کرده است.

احتمال افت قيمت مسکن در نيمه دوم امسال ���
از طرف ديگر نظرس��نجي انجام گرفته ازشهروندان 
تهراني نش��ان مي دهد 54 درصد آنها معتقدند رونق 
بازار مسکن در نيمه دوم سال جاري فروکش مي کند 
و رش��د قيمت ها حداقل 10 درصد کاهش مي يابد. 
براس��اس اين نظرس��نجي که خبرگزاري ايسنا آن را 
منتشر کرده، نتايج نظرسنجي از 79 نفر از شهروندان 
نشان مي دهد 54 درصد معتقدند التهاب بازار مسکن 
در نيمه دوم سال جاري فروکش مي کند و ميانگين 
رش��د قيمت مس��کن به صفر تا 20 درصد مي رس��د. 

همچني��ن 1۸ درص��د مخاطب��ان گفته اند که رش��د 
قيمت ه��ا بي��ن 30 تا 50 درص��د خواهد بود و تنها 5 
درصد معتقدند رش��د قيمت مس��کن به بيش از 50 
درصد مي رسد. از سوي ديگر آنها معتقدند ادامه رشد 
قيمت ه��ا منجر به رکود مجدد بازار مس��کن خواهد 
شد. کارشناسان معتقدند ادامه روند فعلي بازار مسکن 
منجر به رکود تورمي در اين بازار خواهد شد و بخش 
مسکن که دقيقا در نيمه دوم سال 1396 وارد فاز پيش 

رونق شده بود، مجددا به رکود خواهد رسيد.
ارديبهشت ماه 1397 بالاترين تعداد معاملات مسکن 
ش��هر تهران طي دو س��ال اخير به ثبت رس��يد. با اين 
وجود ميانگين قيمت ها 35 درصد افزايش پيدا کرد. در 
منطقه 5 که رتبه اول را در تعداد معاملات مسکن شهر 
ته��ران هم��واره به خود اختصاص مي دهد، ميانگين 
قيمت 53.5 درصد نسبت به ارديبهشت ماه پارسال 
رشد کرد. از عوامل اصلي رشد يکباره قيمت مسکن 
به انباش��ت تقاضاي پنج س��اله، بالا رفتن تدريجي 
قدرت خريد متقاضيان، افزايش تسهيلات بانکي تا 
س��قف 160 ميليون تومان، التهاب بازار ارز و س��که و 
تورم انتظاري در بازار مس��کن مربوط مي ش��ود. البته 
در اين ش��رايط واس��طه هاي ملکي به عنوان عامل 
ثانويه در ايجاد گراني عمل کردند. اغلب دفاتر مشاور 
املاک با ترفندهايي همچون س��هم خواهي از مبلغ 
ق��رارداد ب��ه افزايش قيمت دامن زدند. در همين حال 
يک عضو کميس��يون عمران مجلس با بيان اينکه 
تکرار رکود بيخ گوش بازار مس��کن اس��ت، مي گويد: 
مردمي که براي اخذ وام مسکن اقدام به سپرده گذاري 
يکساله کرده اند، اکنون به دليل افزايش قيمت مسکن 
و کاهش ارزش پول ملي نگرانند. س��يدکمال الدين 
ش��هرياري با تاکيد بر اينک��ه مفهوم افزايش قيمت 
طلا و ارز، کاهش توان مالي مردم است، تصريح کرد: 
فقيرتر شدن طبقه ضعيف که فاقد دارايي هاي ارزي و 
طلا هستند، با شرايط فعلي مشخص است. به گفته 
ش��هرياري سياست هاي بانک مرکزي در خصوص 
کنت��رل ب��ازار ارز س��وداگري را از اين بازار خارج کرد 
و به س��مت مس��کن سوق داد. رويه فعلي مي تواند در 

درازمدت باز به رکود مسکن منجر شود.

قيمت مسکن در يک ماه به اندازه يک سال تکان خورد؛

مسکن به کدام سو می رود؟

برون سپاري خدمات، اصل مهم سازمان راهداريتفاهم براي تردد کاميون ميان ايران و ازبکستان10 هزار مسکن مهر هشتگرد، فاقد متقاضي
مديرعامل ش��رکت عمران هش��تگرد از 
تعيين تکليف 10 هزار مس��کن مهر فاقد 
متقاضي و راکد اين شهر با همکاري بانک 
مسکن خبر داد و گفت: در بسته سياستي، 
واحدهاي فاقد متقاضي و راکد به واحدهاي 

خودمالک تبديل و به سازندگان واگذار مي شود. مهدي هدايت با 
يادآوري اينکه اولويت کاري اش تکميل پروژه هاي مسکن مهر با 
تمام خدمات زيربنايي و روبنايي و افتتاح مترو اس��ت، اظهار کرد: 
احداث مراکز محلات، مجموعه هاي ورزشي، مساجد، کلانتري ها، 
مراکز درماني، مدرسه و... در دست اجراست که تاکنون تعدادي از 
اين مراکز افتتاح شده است. وي درخصوص واحدهاي مسکن مهر 
هشتگرد افزود:  در حال حاضر حدود 10 هزار واحد بدون متقاضي 

و راکد مسکن مهر در هشتگرد داريم.

مديرکل دفتر ترانزيت و حمل ونقل بين 
الملل��ي س��ازمان راهداري و حمل ونقل 
جاده اي از تفاهم اوليه براي تبادل تعداد 
نامحدود مجوز تردد کاميون ميان ايران 
و ازبکس��تان خبر داد و گفت: مذاکرات 

براي الحاق ازبکستان به کريدور شمال-جنوب در دستور کار قرار 
دارد. رضا نفيسي گفت: در مذاکره با طرف ازبکي مشکلات بخش 
حمل ونقل و نحوه توسعه روابط جاده اي بررسي شد. حذف عوارض 
ورودي از ن��اوگان ج��اده اي يکديگر با هدف کاهش هزينه هاي 
جابجايي کالا بين دو کشور و ترانزيت از قلمرو يکديگر، چگونگي 
افزايش تردد جاده اي ناوگان ازبکي به ايران، مسائل مربوط به تردد 
کاميون هاي دو طرف از مرز هاي جاده اي و هزينه هاي پرداختي 

توسط رانندگان از موارد مطرح شده در مذاکرات بود.

معاون حمل ونقل س��ازمان راهداري 
بابيان اينکه نوس��ازي ناوگان جاده اي 
يکي از اولويت هاي حمل ونقل اس��ت 
گفت: مقررش��ده تا پايان س��ال جاري 
ح��دود 3هزار ناوگان باري نوس��ازي 

ش��ود. داريوش اماني گفت: فعاليت هاي پيش بيني ش��ده براي 
عملياتي ش��دن در س��ازمان راهداري توسط بخش خصوصي 
انجام ش��ده و س��ازمان راهداري همواره در تصميم سازي ها از 
تش��کل هاي خصوصي بهره مي برد. وي بابيان اينکه سازمان 
راهداري همواره در کنار بخش خصوصي است گفت: در حال 
حاض��ر اي��ن بخش خصوصي در ح��وزه حمل ونقل جاده اي با 
مشکلات فرا بخشي مانند بيمه تأمين اجتماعي، ارزش افزوده 

و نوسازي ناوگان روبرو شده است.

مديرعامل ايران اير با پيش بيني قطع سوخت رس��اني 
ب��ه پروازه��اي خارجي ايرلاين ه��اي داخلي به دليل 
تحريم، وضع حمل ونقل هوايي افغانس��تان را بهتر از 
ايران توصيف کرد و گفت:  براي تامين س��وخت بايد 
با چمدان پول بفرس��تيم. به گزارش تس��نيم، فرزانه 
شرفبافي در نشست دادستاني تهران براي بررسي علل 
تاخير پروازها با مديران شرکت هاي هواپيمايي با بيان 
اين که ميانگين سن ناوگان هوايي کشور 24 سال است 
و با طرح اين پرسش که "به اين صنعت چه داده ايم که 
اينقدر انتظار داريم" اظهار کرد: وضع عراق و افغانستان 
و کش��ورهاي همس��ايه در صنعت هوايي از ايران بهتر 
است چون ما در تحريم هستيم و براي تامين دو قطعه 
تجهيزات هواپيما دچار مشکل مي شويم. وي در ادامه 
با بيان اين که به زودي تحويل س��وخت در پروازهاي 
خارج��ي م��ا هم قطع ش��ده و بايد چمدان چمدان پول 
بفرستيم تا سوخت را تامين کنيم، اضافه کرد: پس از 

اربعين س��ال گذشته 25 جلسه درباره تاخيرهاي پرواز 
گذاش��تيم اما اين درس��ت نيس��ت که خلبان را به علت 
تاخي��ر دس��تبند بزنن��د و همانجا به قاضي القضات هم 
م��دال افتخ��ار بدهيم. مديرعامل ايران اير همچنين با 
بيان اين که مردم بايد صبور باشند، تصريح کرد: ديروز از 
فرودگاه ترکيه آمده ام و پرواز در بروکسل تاخير داشت 

و کسي اعتراض نکرد.

وضع حمل ونقل هوايي افغانستان از ايران بهتر است
نماينده مردم زابل در مجلس اظهار کرد: نقش سازمان 
بنادر و دريانوردي در توس��عه بنادر ش��هيد بهش��تي و 
ش��هيدکلانتري بر کسي پوش��يده نيست. به گزارش 
س��ازمان بن��ادر و دريان��وردي، احمدعلي کيخا درباره 
پيوستن بنادر شهيد بهشتي و شهيد کلانتري به منطقه 
آزاد چابهار، افزود: الحاق بنادر شهيد بهشتي و کلانتري 
را بايد به فال نيک گرفت. معتقدم الحاق بنادر ياد شده 
به منطقه آزاد چابهار موجب کم شدن فاصله بين بنادر 
و منطقه آزاد مي ش��ود. وي ادامه داد: فعاليت س��ازمان 
بنادر و دريانوردي طي چند س��ال گذش��ته در توسعه و 
پيشرفت بنادر شهيدبهشتي و شهيدکلانتري بر کسي 
پوش��يده نيس��ت و هرساله ش��اهد رشد و پيشرفت اين 
دو بندر هس��تيم. اميدواريم در ادامه مس��ير نيز سازمان 
بنادر و دريانوردي با سرعت بيشتري در جهت توسعه 
بنادر گام بردارد. اين نماينده مجلس با بيان اينکه بندر 
ش��هيد بهشتي چابهار از موقعيت جغرافيايي استثنايي 

برخوردار است، عنوان کرد: اين بندر از لحاظ موقعيت 
جغرافيايي جهت انتقال کالا به آس��ياي ميانه و ارتباط 
با ساير مناطق دنيا در قياس با ساير بنادر بزرگ جهان 
نظير ش��انگهاي، س��نگاپور و حتي دبي شرايط بهتري 
دارد. کيخ��ا گف��ت: با کاهش فاصل��ه پايانه وارداتي و 
صادرات��ي ب��ا منطقه آزاد، مش��کلات و گرفتاري هاي 

بخش تردد و ساير امور حل مي شود.

کاهش فاصله ميان مناطق آزاد و بنادر در کشور

تاخيرات پروازي ساماندهي مي شود
آخرين آمارهاي ارائه شده از سوي سازمان هواپيمايي کشوري 
نش��ان مي ده��د که در ف��رودگاه مهرآباد به عنوان اصلي ترين 
ف��رودگاه اي��ران در ط��ول يک م��اه به ط��ور ميانگين حدود 
نيمي از پروازها با تاخير انجام مي ش��ود، آماري که نس��بت به 
استانداردهاي بين المللي شرايط چندان مثبتي ندارد. به گزارش 
ايس��نا، ش��رکت هاي هواپيمايي ايراني با وجود مش��کلات و 
دغدغه ه��اي جدي که در مس��ير خ��ود مي بينند تلاش کردند 
خدمت رس��اني به مس��افران را ادامه دهند هرچند بس��ياري از 
پروازهايش��ان با تاخيرهاي بيش از حد اس��تاندارد روبه رو بوده  
اس��ت، تاخيرهايي که اين بار باعث ش��ده دادس��تان تهران به 
طور ويژه براي بررس��ي و ارزيابي آن وارد عمل ش��ود و براي 
آينده نيز اعلام آمادگي کند که دادستاني حضور جدي در اين 

زمينه خواهد داشت.
در جلس��ه اي که جعفري دولت آبادي با نمايندگان ايرلاين ها 

گذاشته از حضور نماينده دادستاني در فرودگاه مهرآباد خبر داده 
و اعلام کرده اس��ت که از اين پس پيگيري ويژه اي در زمينه 
تاخيرهاي پروازي صورت مي گيرد تا شرايط طوري رقم بخورد 
که مس��افران از س��رگرداني در فرودگاه دور ش��وند. اظهارات 
دادستاني تهران نشان از آن دارد که اين حوزه قضايي به طور 
دقيق ش��رايط تاخيرهاي ايرلاين ها بررس��ي کرده و عوامل 
مربوط به عملکرد آنها يا موضوعاتي که خارج از اختيارات آنها 
قرار مي گيرد را به شکل جدي ارزيابي کرده است. عمده ترين 
دليل تاخيرهاي پروازي در ايران به ايرلاين ها مربوط نمي شود. 
يکي از عوامل که مربوط به مسائل و مشکلات فصلي است به 
بارش برف و باران يا ديگر پديده هاي جوي مربوط اس��ت که 

تقريبا هيچ يک از ابعاد آن در اختيار ايرلاين ها نيست.
يکي ديگر از اصلي ترين دلايل تاخيرها به شرايط فرودگاهي 
باز مي گردد تا هم در بخشي از ايام سال و در برخي فرودگاه ها 

اتف��اق مي افت��د. مثلا فعاليت فرودگاه مهرآباد با يک باند فعال 
در طول س��ال هاي گذش��ته يا محدوديت  دس��تگاه يخ زدا در 
فرودگاه هاي ايران باعث شده در برخي از ساعات يا روزهاي 
ش��لوغ صف پ��رواز هواپيماها طولاني ش��ود. بخش ديگري 
که بيش��تر با مسئوليت ش��رکت هاي هواپيمايي ارتباط برقرار 
مي کند مربوط به مهياشدن شرايط هواپيما براي انجام فرآيند 
پروازي است. اين موضوع که مسئوليت دقيق آن در بسياري از 
کشورها برعهده شرکت هاي هواپيمايي است در ايران به دليل 
مشکلاتي که در زمينه تامين هواپيما و قطعات يدکي مربوط به 
آن وجود دارد باز هم تقصير ايرلاين ها را کم مي کند، هرچند 
به نظر مي رس��د در ايام لغو تحريم ها ش��رکت هاي هواپيمايي 
ايراني اين فرصت مهم را در اختيار داشتند تا از شرايط برجام 
براي بهبود اوضاع ناوگان اس��تفاده کنند، اما به نظر مي رس��د 
محدوديت ه��اي مناب��ع مالي و دوري ش��رکت هاي ايراني از 

شراط واقعي بازار باعث شده اتفاق چندان مثبتي در اين حوزه 
رخ ندهد. با توجه به نظرات دقيق دادستان تهران درباره علل 
تاخير پروازي به نظر مي رسد اين بخش از اين پس زير ذره بين 

مقامات قضايي قرار دارد.

کاهش مشروط یک درصد دیگر از سود وام نوسازي مسکن
مديرعامل شرکت بازآفريني شهري گفت: آئين نامه 21 بندي 
تحت عنوان آيين نامه اجرايي برنامه ملي بازآفريني ش��هري 
پايدار که در جلس��ه هيئت وزيران به تصويب رس��يده بود به 
همه دس��تگاه ها ابلاغ ش��د. به گزارش وزارت راه و شهرسازي 
هوشنگ عشايري در چهل و سومين جلسه ستاد ملي بازآفريني 
شهري پايدار بيان کرد: طبق بند )الف( ماده 59 قانون برنامه 
شش��م توس��عه، برنامه ملي بازآفريني ش��هري براي نوسازي 
سالانه 270 محله هدف توسط وزارت راه و شهرسازي و ساير 
دس��تگاه هاي درگير مانند شهرداري ها و وزارت کشور تدوين 
و در س��تادهاي ملي بازآفريني ش��هري پايدار بحث و بررس��ي 
ش��د. وي با اش��اره به برگزاري س��ي و نهمين جلسه ستاد ملي 
که با حضور رئيس جمهور تش��کيل ش��د اظهار داشت: برنامه 
ملي بازآفريني در اين نشست تصويب و توسط رئيس جمهور 

به تمام دستگاه هاي عضو ستاد ابلاغ شد.

معاون وزير راه و شهرسازي همچنين تأکيد کرد: در اين جلسه 
پنج درخواست از سوي وزير راه و شهرسازي از رئيس جمهور 
محترم مطرح ش��ده و مقرر ش��د اين درخواس��ت ها در کارگروه 
ويژه پيگيري تحقق طرح اميد برنامه ملي بازآفريني ش��هري 
پايدار پيگيري ش��ود. به گفته عش��ايري تصويب دس��تورالعمل 
حمايت از توس��عه گران، کاهش س��ود تس��هيلات مسکن يکم 
در بافت هاي فرس��وده از ۸ به 6 درصد، اجراي ماده )6( قانون 
ساماندهي و حمايت از توليد و عرضه مسکن، حذف هزينه هاي 
غيرساختماني و سمت دهي منابع مالي دستگاه هاي عضو ستاد 
مل��ي بازآفريني ش��هري پايدار ب��ه محدوده ها و محلات هدف 
برنامه از جمله اين 5 درخواست به شمار مي روند. وي از تصويب  
آيين نام��ه 21 بن��دي تحت عنوان آيين نامه اجرايي برنامه ملي 
بازآفريني شهري پايدار در جلسه هيئت وزيران خبر داد و گفت: 
متن نهايي تصويب نامه تنظيم شده شامل 21 بند بوده و داراي 

سه بخش کلي است که طرح هاي بازآفريني شهري پايدار در 
محدوده اراضي داراي مالکيت خصوصي، طرح هاي بازآفريني 
شهري پايدار با استفاده از اراضي دولتي و ساير مشوق ها جهت 
تسهيل در فرآيند بازآفريني شهري پايدار از جمله آن به شمار 
مي روند. مديرعامل ش��رکت بازآفريني ش��هري ايران با تشريح 
21 بند مصوبه مذکور يادآور شد: توسعه گراني که در اين راستا 
از ان��رژي پ��اک اس��تفاده کرده و توجه زي��ادي به بحث اتلاف 
انرژي دارند از کاهش يک درصدي سود تسهيلات در اين امر 

بهره مند خواهند شد.

ضرورت مقاوم سازي واحدهاي مسکوني بافت فرسوده ���

محم��د ش��کرچي زاده رئي��س مرکز تحقيقات راه، مس��کن و 
شهرس��ازي نيز در اين جلس��ه با تأکيد بر اهميت مسئله کيفيت 
ساخت و ساز در بافت هاي ناکارآمد شهري در زمان رويارويي 

با بلاياي طبيعي خاطرنشان کرد: بسياري از بافت هاي ناکارآمد 
همواره در معرض خطرات طبيعي مانند سيل و يا زلزله هستند 
ک��ه باي��د در پ��روژه بازآفريني مورد توجه وي��ژه قرار گيرند. به 
گفته وي، طبق تحقيقات انجام ش��ده درکلانش��هرها در زمان 
وقوع زلزله بيش از 70 درصد خس��ارات مربوط به همين نقاط 
ناکارآمد ش��هري خواهد بود. ش��کرچي زاده بر ضرورت ارزيابي 
پيوسته برنامه و جلوگيري از بروز تخلفات در امر ساخت و ساز 

در اين برنامه در سطح کشور تأکيد کرد.


